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(English)

Thank you, Mr. / Madam Chair,

I welcome the Item 3 of the session "Study and advice on Constitutions, laws, legislation, policies, judicial decisions, and other mechanisms through which States have taken measures to achieve the ends of the United Nations Declaration on the Rights of Indigenous Peoples, in accordance with Article 38 of the Declaration”.
 
The Russian State, where live both small-numbered and numerous Indigenous Peoples, is not taking measures to achieve the goals of the Declaration.

Despite the fact that there is the Federal Law "On Guarantees of the Rights of Small-Numbered Indigenous Peoples of the Russian Federation" (1999), this law, in simple terms, does not work. As well as other laws.
In accordance with Article 8 of the Federal Law "On guarantees…” small-numbered Indigenous Peoples and their communities have the right to:
- participate in exercising control over the use of different categories of lands necessary for operating the traditional economy and practicing the traditional crafts of small-numbered peoples…

I think you realise that things are different in Russia. It is only on paper that everything is fine with the Indigenous Peoples in Russia. But in fact, gross violations of Indigenous Rights are being reported to our organization/ICIPR. And I'm here to bring that information to you.

The situation with traditional fishing is difficult in the Far East. Indigenous Peoples cannot get the volumes of fish catch required by law. Very difficult to apply, and even if they submit applications, many people are banned to catch fish.

The regions in Russia have their own rules, which are in contradiction with the Federal Laws.

Next example, my Shor People of the Kemerovo region developed a project on the creation of the Territory of Traditional Use of natural resources (TTP) in accordance with the Federal Law "On territories of traditional use of natural resources by small-numbered Indigenous Peoples of the North, Siberia and the Far East of the Russian Federation" (2001), 

but neither the authorities nor the coal mining companies benefit from the Shorians having such territories/TTP. The lands of the Shor People are taken away by the coal companies, coal is extracted by open-pit mining, creating an ecological disaster, and villages are destroyed. 

For example, the principle of FPIC is not observed in the Khakasia Republic, where the territory/TTP was established. But gold mining artels continue to extract gold, destroying the ecosystem. Especially the residents of the Neozhidannyi settlement suffer. And this is on the Territory of Traditional Nature Use!

In general, gold mining artels across Russia have stopped paying attention to any environmental restrictions, as the potential profits pay for any fines. Indigenous Peoples and eco experts are sounding the alarm about massive river pollution in Siberia and the Far East. In June 2024, 231 river contaminations were recorded in connection with placer gold mining.

The latest example, the Saami People of the Kola Peninsula are concerned about the arrival of “Nornickel” and “Rosatom” companies on their land. "It will destroy our land: the last we have left." The procedures of engagement, FPIC and ethno-expertise are, unfortunately, conducted by Indigenous GONGO, Russian State, “Nornickel” and “Rosatom” companies.    

The absence of specific mechanisms of such Laws, corruption, affiliation - all this gives the Russian authorities to act arbitrarily. 
The everyday reality of the Indigenous Peoples of Russia is profoundly different from the rights described in the Laws of the country.

There are no mechanisms to implement such laws. And this is done intentionally by the Russian authorities in order to report on international platforms, firstly, by the existence of such laws, allegedly, and secondly, to tell everyone positive examples of respect for the rights of Indigenous Peoples in Russia. 



Dear Mr/Madam Chair,

I support the recommendation that a monitoring body be established to promote and realise the rights of Indigenous Peoples worldwide. 
I also recommend that the UN EMRIP, UN treaty bodies and other mechanisms urge the Russian Federation to ratify ILO 169, and to stop violating the rights of Indigenous Peoples in Russia.


(Russian)

Спасибо, господин/жа Председатель,

Я приветствую тему сессии «Изучение и консультации по вопросам конституций, законов, законодательства, политики, судебных решений и других механизмов, с помощью которых государства принимают меры для достижения целей UNDRIP. 

Российское государство, где проживают малочисленные и многочисленные коренные народы, не принимает мер для достижения целей Декларации.

Несмотря на то, что в России существует Федеральный закон «О гарантиях прав коренных малочисленных народов Российской Федерации» (1999), данный закон, простыми словами, не работает. А также не работают и другие законы.

В соответствии со статьей 8 Федерального закона № 82-ФЗ от 30 апреля 1999 года "О гарантиях..." коренные малочисленные народы и их общины имеют право:
- участвовать в осуществлении контроля за использованием различных категорий земель, необходимых для ведения традиционного хозяйства и осуществления традиционных промыслов малочисленных народов, а также за использованием общераспространенных полезных ископаемых в местах традиционного проживания и традиционной хозяйственной деятельности малочисленных народов...

Думаю, вы понимаете, что в России все по-другому. Это только на бумаге все хорошо у коренных народов в России. Но на самом деле в нашу организацию поступают сообщения о грубых нарушениях прав коренных народов в России. И я здесь для того, чтобы донести эту информацию до вас.

На Дальнем Востоке сложная ситуация с традиционным рыболовством. Коренные народы не могут получить положенные по закону объемы на вылов рыбы. Усложняет ситуацию введение новых форм заявки, люди не знают, как подавать заявки на вылов рыбы. А если даже и подают их, то многим отказывают в вылове. 

В регионах на местах введены свои правила, которые идут вразрез с Федеральными законами. 

Шорцы Кемеровской области разрабатывали проект о создании Территории традиционного природопользования согласно Федеральному закону «О территориях традиционного природопользования коренных малочисленных народов Севера, Сибири и Дальнего Востока Российской Федерации» (2001). Но ни властям, ни угледобывающим компаниям не выгодно, чтобы шорцы имели такую ТТП. Земли шорцев отбираются угольными компаниями, на них добывают уголь открытым путем, создавая экологическую катастрофу, а деревни уничтожаются. Ни национально-административного образования нет у шорцев, ни самоуправления, ни, тем более, соблюдения основного принципа «свободного предварительного осознанного согласия». Принцип СПОС не соблюдается, к примеру, и в Республике Хакасия, где создана ТТП. Но золотодобывающие артели продолжают добывать золото, загрязняя реки, разрушая экосистему. В особенности страдают жители поселка Неожиданный. И это на Территории традиционного природопользования!

В целом, артели золотодобытчиков по всей России перестали обращать внимание на любые природоохранные ограничения, поскольку потенциальная прибыль окупает любые штрафы. Коренные народы, экологи и эксперты бьют тревогу о массовых загрязнениях рек в Сибири и на Дальнем Востоке. Только в июне было зафиксировано 231 загрязнение рек в связи с добычей россыпного золота.  

Саами Кольского полуострова обеспокоены приходом компаний «Норникель» и «Росатом» на их землю. Хотя вся работа прикрывается мнимыми предварительными консультациями с коренным народом и свободным предварительным осознанным согласием – саами переживают из-за будущей разработки крупнейшего месторождения лития. «Это уничтожит нашу землю: последнее, что у нас осталось». Процедуры взаимодействия, СПОС и этноэкспертизы, к большому сожалению, ведут подставные гонго коренные, выгодные государству, «Норникелю» и «Россатому».    
Отсутствие конкретных механизмов для реализации законов в РФ, коррупция, аффилированность – все это дает Российским властям действовать произвольно. 
Повседневная реальность коренных народов России глубоко отличается от тех прав, которые описаны в Законах страны. 

Уважаемый/ая господин/жа председатель,

я поддерживаю рекомендацию о необходимости создания органа мониторинга, который будет способствовать продвижению и реализации прав коренных народов во всем мире. 
А также рекомендую Экспертному механизму, договорным органам ООН и другим механизмам, призывать Российскую Федерацию ратифицировать Конвенцию МОТ 169, а также прекратить нарушать права коренных народов России.







